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§ 90 Dnr KS 2018/ 14 

Information 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Förslag till beslut 

Lägga informationenen med godkännande till handlingarna. 

Ärendet  

Patrik Asplund, chef fritidsenheten informarar om status kring Latbergets 

slalombacke och Kramfors Alpina. 
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§ 91 Dnr KS 2018/329 

Godkänna delningsplan samt val av styrelse och 

lekmannarevisorer för Krambo AB t.o.m. 2019-års 

bolagsstämma 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunfullmäktige 

Förslag till beslut 

1. Godkänna delningsplanen för Krambo Bostads AB. 

2. Välja nedanstående till ledamöter och ersättare i 

styrelsen för Krambo AB: 

Ledamöter  Ersättare 

Eleonora Asplund (S) Jonne Norlin (S) 

Jan Sahlén (S)  Cristina Nordlund (S) 

Johanna Zidén (M)  Kerstin Frånlund (S) 

Clyde Linström (C) Lars-Erik Forsman (M) 

Ingmari Georgsson (V) John Lundström (C)  

3. Till ordförande i styrelsen för Krambo AB välja 

Eleonora Asplund (S). 

4. Till vice ordförande i styrelsen för Krambo AB välja 

Jan Sahlén (S). 

5. Välja nedanstående som lekmannarevisorer och 

ersättare för Krambo AB: 

Ledamöter  Ersättare 

Bertil Wiklund (C)  Gun Larsson (V) 

Christine Högberg (S) Dan Wikner (L) 

Ärendet 

Det har under en längre tid förts diskussioner om de kommunala bolagen och 

hur det ska se ut i framtiden och kommunfullmäktige godkände så sent 2018-

06-25, § 85 en ny inriktning för Krambo Bostads AB och Kramfors Industri 

AB.  
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I praktiken innebär detta att Kramfors Industri AB (556149-8121) behåller 

sitt organisationsnummer men ges ett nytt namn i enlighet med 

kommunfullmäktiges tidigare beslut.  

När det gäller Krambo Bostads AB (556345-8701) så ska det bolaget delas. 

En del fastigheter överförs till nuvarande KIAB och en del fastigheter 

överförs till ett nybildat bolag som ges namnet Krambo AB, dvs utan ordet 

Bostads mellan Krambo och AB. Bolaget kommer att få ett nytt 

organisationsnummer när det registreras. 

Förfarandet kallas fission (delning) och genomförs i enlighet med 24 kap 1§ 

andra stycket i aktiebolagslagen. 

Överlåtande bolag och övertagande bolag har upprättat en s.k. delningsplan. 

Överlåtande bolag, nuvarande Krambo Bostads AB ska upplösas. Detta 

kommer att ske när Bolagsverket registrerar att delningen genomförs, vilket 

beräknas inträffa i oktober 2018. 

Kommunfullmäktige måste godkänna delningsplanen innan den kan skickas 

in till bolagsverket. 

Eftersom Krambo AB blir ett helt nytt bolag så måste styrelse och 

lekmannarevisorer väljas om och en ny bolagsstämma måste hållas därefter. 

Den här ombildningen är av teknisk karaktär och förslaget är att Krambo 

Bostads AB´s sittande styrelse och lekmannarevisorer väljs om för den tid 

som återstår till ordinarie bolagsstämmor 2019.  

Måluppfyllelse 

Förslaget bedöms ha effekt på flera av de övergripande målen då en 

renodling av bolagens verksamhet ger ett bättre fokus på respektive bolags 

kärnverksamhet.  

 Nöjda medborgare och kunder 

 God kvalitet 

Men även det faktum att alla medarbetare har sin anställning i samma 

organisation gör att kostnadseffektiviteten ökar vilket då har bäring på de två 

övriga målen 

 God ekonomisk hushållning och  

 Nöjda medarbetare. 
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Samråd 

Ola Asplund, Revisor på företaget Baker Tilly 

Bolagsverket 

Per Eriksson, VD i Krambo Bostads AB 

Beslutsunderlag 

Delningsplan 

Kommunfullmäktiges beslut om ny inriktning för Krambo Bostads AB och 

Kramfors Industri AB. KF – protokoll 2018-06-26, § 85 

Beslutet skickas till 

Krambo Bostads AB 

Valda ledamöter 

HR-avdelningen 

Kommunsekreteraren 
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§ 92 Dnr KS 2018/382 

Gemensam familjehemsorganisation 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunfullmäktige 

Förslag till beslut 

1. Principiellt godkänna att BAS-nämnden överför uppgifter i form av 

rekrytering, screening, utbildning och stöd till familjehem och 

jourhem till en gemensam enhet inom ramen för Kommunförbundet 

Västernorrlands verksamhet. 

2. Beslutet förutsätter att verksamheten ryms i den budgetram som 

BAS-nämnden har till förfogande. 

3. BAS-nämnden ges i uppdrag att slutgiltigt godkänna det avtal som 

reglerar samarbetet. 

Ärendet 

På uppdrag av länets socialchefer har Kommunförbundet Västernorrland 

lämnat ett förslag på en länsgemensam familjehemsorganisation. Förslaget 

innebär att det inrättas en gemensam enhet för rekrytering, utbildning och 

stöd till familjehem, jourhem och förstärkta familjehem. Enheten föreslås 

tillhöra Kommunförbundet och geografiskt förläggas till Härnösand.  

Uppdraget inleddes med en undersökning som visade på behovet av 

kvalitetshöjning i familjehemsvård. Undersökningen gjordes av FoU 

Västernorrland under 2015.  

På uppdrag av länets socialchefer har Kommunförbundet Västernorrland 

därefter tagit fram ett förslag på organisation av en länsgemensam 

familjehemorganisation. En arbetsgrupp med representanter från länets alla 

socialtjänster och personal från Kommunförbundet har medverkat i detta 

arbete. I organisationsförslaget har tagits hänsyn till en rättslig analys som 

förtydligar gränsdragningen mot myndighetsutövande arbetsuppgifter som 

stannar kvar i kommunerna. Se vidare under avsnitt juridiska aspekter.  

En gemensam familjehemsorganisation förväntas utveckla kvalitén i 

familjehemsvården vilket i sin tur ger bättre förutsättningar för de placerade 
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barnens utveckling under placeringstiden. Det finns också en tydlig 

förväntan att åtgärden ska minska behovet av konsultstödda familjehem 

vilket idag är en resurskrävande och kostnadsdrivande placeringsform för 

många kommuner.  

Förslaget innebär konkret att det på kommunförbundet inrättas en 

länsgemensam enhet för rekrytering av och utbildning/stöd till familjehem 

och jourhem i de kommuner som väljer att ingå i den länsgemensamma 

organisationen. Deltagande kommuner är Ånge, Härnösand, Kramfors, 

Sollefteå och Örnsköldsvik. Härnösand har fattat beslut med förbehållet att 

samtliga av de övriga fyra kommunerna ställer sig bakom förslaget. 

Sundsvalls kommun har valt att ställa sig utanför då de anser sig ha en 

familjehemsorganisation av god kvalitet. Timrå har ställt sig utanför med 

hänvisning till ekonomin.  

Kostnaden för verksamheten uppgår totalt till ca 6 390 tkr per år, med en 

tillkommande startkostnad för första året på 250 000 kronor. Personalen ska 

bestå av 7.0 tjänster inklusive 1.0 chef. Kostnaden fördelas mellan 

deltagande kommunerna proportionellt till deras storlek och i hur hög 

utsträckning de använder verksamheten. Det innebär att hälften av kostnaden 

fördelas utifrån antalet barn 0-18 år i kommunerna föregående år och 

resterande kostnad fördelas utifrån kommunernas uppskattade behov. 

Samarbetet regleras med avtal och BAS-nämnden föreslås få i uppdrag att 

slutgiltigt godkänna det avtal som reglerar sammarbetet. 

Juridiska aspekter 

Den kommunala kompetensen 

Enligt 3 kap. 16 § kommunallagen får vården av en kommunal angelägenhet 

överlämnas till bland annat juridiska personer, till exempel hel- eller delägda 

bolag, stiftelser eller föreningar. Den verksamhet som överlämnas måste 

falla inom ramen för den kommunala kompetensen. Angelägenheter som 

innefattar myndighetsutövning får dock inte överlämnas med stöd av den 

aktuella bestämmelsen, och inte heller angelägenheter som enligt lag eller 

förordning ska bedrivas av en kommunal nämnd.  

Rekrytering, utbildning och stöd till familjehem ingår i den kommunala 

kompetensen 2 kap. 1§ KL och därmed enligt 3 kap. 16 § kommunallagen 

kan överlämnas till juridiska personer. Kommunförbundet Västernorrland är 

i sin juridiska form (ett privaträttsligt subjekt). (7 kap. 16§ KL) 
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BAS-nämndens ansvar för att tillförsäkra tillgången till familjehem 

definieras i Socialstyrelsens föreskrifter SOSFS 2012:11.  

Kommunal samverkan i ett privaträttsligt subjekt 

De privaträttsliga samverkansformerna är bolag, stiftelser och ideella 

föreningar. Enligt 3 kap. 16 § kommunallagen får vården av en kommunal 

angelägenhet överlämnas till bland annat juridiska personer, till exempel hel- 

eller delägda bolag, stiftelser eller föreningar. Kommunförbundet 

Västernorrland är en förening, ett privaträttsligt subjekt och därmed egen 

juridisk person. Den verksamhet som överlämnas måste falla inom ramen för 

den kommunala kompetensen.  

Innan arbetsuppgifter kan överföras från kommunerna till 

Kommunförbundet ska kommunfullmäktige besluta om det enligt 3 kap. 18b 

§ KL, kommunfullmäktige ska också förtydliga uppdraget till 

Kommunförbundet enligt 3 kap. 17§ KL.  Uppdraget anses förtydligat i de 

utredningar och underlag som tagits fram.  

Konkurrens- och upphandlingsrättliga frågor  

En gemensam familjehemsverksamhet driven av Kommunförbund bedöms, 

som tidigare framgått att falla inom ramen för den kommunala kompetensen. 

Detta medför att förbud enligt de s.k. KOS-reglerna i konkurrenslagen (3 

kap. 27 § ff. konkurrenslagen) inte kan meddelas.  

Enligt lagen om offentlig upphandling (LOU) behöver kontrakt mellan 

upphandlande myndigheter under vissa förutsättningar inte 

konkurrensutsättas. Dessa förutsättningar har i de nya reglerna preciserats 

och i någon mening utökats jämfört med tidigare regler. Undantaget för 

interna kontrakt gäller enkelt uttryckt fall där den upphandlande 

myndigheten kontrollerar den part som den ingår avtal med 

(”kontrollkriteriet”) och avtalsparten dessutom bedriver huvuddelen av sin 

verksamhet tillsammans med den upphandlande myndigheten 

(”verksamhetskriteriet”). Kommunförbundet Västernorrland ägs av länets 

kommuner och kontrolleras av en styrelse med representanter från länets 

kommuner. 

Familjehemsvård i Kramfors kommun 

För närvarande har en 0,6 familjehemssekreterare huvudansvar 

för rekrytering av familjehem i Kramfors kommun. Avsatta resurser är inte 

på långa vägar tillräckliga för att uppfylla socialtjänstlagens krav på 
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utredning av och stöd till familjehemmen. När barn i behov av 

familjehemsplacering har omfattande behov uppstår svårigheter att rekrytera 

familjehem. Då uppstår behov av att köpa så kallade konsulentstödda 

familjehem. Kostnaden för dessa motsvarar ofta kostnaden för en extern 

HVB-placering.  

35 familjehem, inklusive nätverkshem och jourhem, har i dagsläget 

pågående uppdrag åt Kramfors kommun. 50 barn/unga var i april månad 

placerade i familjehem, jourhem eller nätverkshem. Av dessa var 8 

ensamkommande barn.  Utöver dessa barn finns 18 barn/unga placerade i 

konsulentstödda familjehem. Av dessa är 3 ensamkommande barn. 

Även efter att uppgifter överlämnats till den gemensamma 

familjehemsorganisationen kommer BAS-nämnden ha ansvar för 

myndighetsutövning och uppföljning av det enskilda barnet. Tjänsten som 

familjehemssekreterare behöver därför finnas kvar. 

Ekonomi och finansiering 

Kostnaden för Kramfors första året blir 1 268 980 kr inklusive del av 

startkostnad. Följande år 1 168 980 kr per år. 

Bas-nämndens utgångspunkt är att kostnaderna för den gemensamma 

familjehemsorganisationen skall finansieras genom sänkta kostnader för 

konsulentstödda familjehem.  Kostnad för köp av konsulentstödda 

familjehem i Kramfors kommun uppgick i april månad 2018 till 1 431 032 

kr.  

Bistånds-, arbetsmarknads- och social servicenämnden har fortlöpande 

informerats i frågan och beslutade 2018-05-31 att föreslå 

kommunfullmäktige besluta att överföra uppgifter i form av rekrytering, 

screening, utbildning samt stöd till en gemensam familjehemsorganisation 

inom ramen för kommunförbundet Västernorrlands verksamhet.  

Måluppfyllelse 

Nöjda medborgare och kunder 

Många av familjehemmen är kommunmedborgare och genom en gemensam 

familjehemsorganisation ges större möjlighet för dem att få den utbildning 

och det stöd uppdraget kräver. 
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God kvalitet 

Målet med den gemensamma familjehemsorganisationen är en likvärdig 

familjehemsvård i länet som håller hög kvalitet där placerade barns 

förutsättningar för en gynnsam utveckling förbättras. Detta ska ske genom 

att: 

 Lämpliga familjehem finns i tillräckligt stor utsträckning. 

 Familjehemmen får stöd och kompetensutveckling på ett sådant sätt 

att de klarar av utmaningar och känner sig trygga i sin situation. 

 Placerade barns förutsättningar för gynnsam utveckling förbättras. 

 Antalet sammanbrott där orsakerna kan antas bero på bristande  

förutsättningar hos familjehemmen att genomföra sitt uppdrag 

minskar. 

Attraktiv arbetsgivare 

Socialsekreterarnas arbetssituation förbättras i och med att familjehem ges 

mer stöd och utbildning och därmed gynnas även de placerade barnen, som 

socialsekreterarna har ansvaret för. 

God ekonomisk hushållning 

Ett av målen med den gemensamma familjehemsorganisationen är att driva 

förstärkt familjehemsvård. Avsikten är att BAS-nämnden därigenom kan 

ersätta köp av dyra konsulentledda familjehem. 

 

Samråd 

Kommunförbundet Västernorrland och berörda kommuner i länet. 

Förslaget är informerat i BAS-förvaltningens samverkansgrupp vid ett flertal 

tillfällen under 2017 och 2018. 

Definition av olika typer av familjehem 

Familjehem 

Med familjehem avses ett enskilt hem som på uppdrag av socialnämnden tar 

emot barn för stadigvarande vård och fostran och vars verksamhet inte 

bedrivs yrkesmässigt. 
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Jourhem 

Ett enskilt hem som vid upprepade tillfällen tar emot barn för tillfällig vård 

och fostran benämns jourhem i lagen. För dessa hem finns särskilda regler. 

Jourhemmen är ofta kontrakterade av en eller flera kommuner för ett visst 

antal platser.  

Konsulentstödda familjehem och jourhem 

Det förekommer att kommuner anlitar en enskild verksamhet för att få 

tillgång till ett familjehem eller ett jourhem som får handledning och 

lättillgängligt stöd av en konsulent. Verksamheterna går under olika 

beteckningar såsom ”konsulentstödd familjehemsvård”, ”förstärkt 

familjehemsvård”, ”paraplyorganisationer” etc. Det förekommer även privat 

så kallad konsulentstödd jourhemsverksamhet, som förmedlar platser i 

jourhem och ger dessa ett förstärkt stöd. 

Beslutsunderlag 

BAS-nämndens beslut 2018-05-31, § 33 (BAS 2018/362) 

Organisationsförslag – Länsgemensam familjehemsvård Kommunförbundet 

Västernorrland, februari 2017 (BAS 2017/681) 

Beslutet skickas till 

BAS-nämnden 

Kommunförbundet Västernorrland 
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§ 93 Dnr KS 2018/125 

Svar på medborgarförslag: Tillgänglighet för besökare 

på Latbergshallen 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunfullmäktige 

Förslag till beslut 

Återremittera ärendet till samhällsavdelningen. 

Ärendet 

Josefin Hellström anser att tillgängligheten för funktionsnedsatta är 

undermålig i Latbergshallen. Handikapparkeringen placerad för långt ifrån 

ingången till hallen och platsen för rullstolsburna är placerad i så låg höjd att 

möjligheten att se hela spelplanen är begränsad. Josefin skriver också att det 

inte går att ta sig upp till cafeterian för rullstolburna personer. 

Fritidsenheten anser att tillgänglighet till våra anläggningar är av yttersta vikt 

och något som vi måste arbeta med hela tiden. Stora delar av 

medborgarförslaget kan vi åtgärda i närtid som att ordna parkering närmare 

ingången och bättre placering i Latbergshallen, men när det gäller tillträde 

till cafeterian så måste vi se över olika alternativ och vilka konsekvenser det 

medför. Fritidsenheten kommer att göra en översyn på alla våra anläggningar 

för att se över vilka behov som måste tillgodoses.   

Att se över och förbättra möjlighet till parkering närmare hallen och att 

förbättra den anvisade platsen för rullstolsburna medför ingen kostnad. En 

hiss som skulle göra det möjligt för rullstolsburna att ta sig upp till cafeterian 

medför en bedömd kostnad på 200 000 - 250 000 kronor. En så stor utgift 

måste hanteras i budgetprocessen varför det inte går att ge ett tydligt svar här 

och nu.  

Medborgarförslag som kommer in till kommunen kan utifrån nuvarande 

arbetsordning antingen bifallas eller avslås. Även om delar av förslaget kan 

genomföras kommer förslaget i sin helhet inte att kunna genomföras, i vart 

fall inte just nu. Utifrån detta avslås förslaget. 
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Ekonomi och finansiering 

Ingen påverkan. 

Måluppfyllelse 

Förslaget bedöms ha effekt det övergripande målet om nöjda medborgare 

och kunder. 

Samråd 

Samråd har skett inom samhällsavdelningen. 

Yrkande 

Ordförande yrkar på att ärendet ska återremitteras till samhällsavdelningen 

med motivering att se över förslag till beslut och svarsbrev så att de stämmer 

överens med ett beslut om att bifalla medborgarförslaget. Förslagsställaren 

vill med medborgarförslaget att ”Latbergshallens tillgänglighet för alla 

besökare behöver ses över”. Samhällsavdelningen beskriver en översikt av 

Latbergshallen i ärendet samt att Fritidsenheten kommer att göra en översyn 

på alla anläggningar för att se över vilka behov som måste tillgodoses, därav 

bör medborgarförslaget bifallas.  

Beslutsunderlag 

Medborgarförslag: Tillgänglighet för besökare på Latbergshallen. 

Beslutet skickas till 

Samhällsavdelningen 
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§ 94 Dnr KS 2017/631 

Svar på medborgarförslag om utvidgning av 

häxmuseets verksamhet 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunfullmäktige 

Förslag till beslut 

Avslå medborgarförslaget och godkänna svarsbrevet. 

Ärendet 

Ulrika Forslund har lämnat in ett medborgarförslag (Dnr KS 2017/631) med 

syfte ”att undersöka förutsättningar för att bereda plats på dagens 

häxmuseum för de häxprocesser som bedrivs i dagens Sverige mot 

asylsökande”. 

Som en del av kommunstyrelsens beredning av medborgarförslaget har 

remiss skickats till BKU-nämnden för yttrande (BKU 2018-05-30 § 56). 

BKU-nämnden föreslår Kommunfullmäktige att avslå medborgarförslaget. 

Häxmuséet lyfter fram och speglar en enskild historisk händelse. Syftet med 

häxutställningen är att förmedla kunskap, men framför allt för att väcka till 

insikter, reflektion, tankar och diskussion utifrån ett brett 

samhällsperspektiv. I utställningen visas också kopplingar mellan dåtid och 

nutid där det finns inslag som belyser näthatet som idag främst drabbar unga 

och kvinnor.  

Under våren 2018 påbörjades etapp 2 av utvecklingen av häxmuséet. Där 

lyfts viktiga delar av häxprocessen i Torsåker med hjälp av den digitala 

tekniken. I nuläget anses det angeläget att på olika sätt förmedla och visa 

häxprocessens olika historiska moment och dess följder.  

Medborgarförslaget vill att det ska undersökas om det finns plats för en 

vinkling utifrån migrationsfrågan men det är inte aktuellt för utställningen. 

Medborgarförslaget bör därför avslås. Det är viktigt att häxmuseet inte 

hänger ut enskilda individer, grupper, föreningar, andra organisationer och 

institutioner eller att häxmuséet blir en motor i en ny häxprocess. Att belysa 
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samhället utifrån migrationsfrågan är en för snäv syn, häxmuseet ska ge ett 

bredare samhällsperspektiv.  

Ekonomi och finansiering 

Detta beslut har inga ekonomiska effekter. 

Måluppfyllelse 

Häxmuseets syfte och intention är i linje med måluppfyllelsen i 

viljeinriktningen och de kommunövergripande målen. Att avslå 

medborgarförslaget påverkar inte den måluppfyllelsen. 

Samråd 

Samråd har skett med Jan Sahlén, kommunstyrelsens ordförande, Thomas 

Näsholm, barn-kultur- och utbildningsnämndens ordförande samt Hans-Olof 

Furberg, rektor Hola folkhögskola. 

Beslutsunderlag 

Ulrika Forslund, Medborgarförslag Dnr KS 2017/631 

BKU-nämndens sammanträdesprotokoll, Yttrande på medborgarförslag om 

utvidgning av Häxmuséets verksamhet daterad 2018-05-30 § 56 dnr BKU 

2018/18. 

Svarsbrev till förslagställaren. 

Beslutet skickas till 

Ulrika Forslund 
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§ 95 Dnr KS 2018/113 

Svar på medborgarförslag om utökade öppettider på 

gymmet i Bollstahallen 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunfullmäktige 

Förslag till beslut 

Avslå medborgarförslaget och godkänna svarsbrevet. 

Ärendet 

Therese Eriksson föreslår att man utökar öppettiderna på gymmet i 

Bollstahallen så att det blir mer tillgängligt för kommunens medborgare. 

Hon skriver att det är viktigt för folkhälsan och för medborgare som inte bor 

i Kramfors centralort att ha tillgång till ett gym med längre öppettider och att 

kommunen skulle tjäna både på fysiskt- och psykiskt friskare medborgare 

men också rent ekonomiskt då fler skulle lösa kort där. Hon föreslår att 

öppettiderna blir mer likt privatägda gym.  

Fritidsenheten har tidigare fått frågor om ökade öppettider och gjort 

bedömningen att den omställningen inte är möjlig på grund av lokalernas 

utformning och personaltillgången. När det gäller lokaler så finns ingen 

möjlighet idag att ha det system som de privata gymmen i Kramfors 

kommun har, det vill säga ett inpasseringssystem med tagg/kort som skulle 

medföra att man kan träna även när Bollstahallen är stängd.  

Vi har öppet i hallen när personal finns på plats och det är inte aktuellt idag 

att utöka personalstyrkan för att möjliggöra utökade öppettider. 

Medborgarförslag som kommer in till kommunen kan utifrån nuvarande 

arbetsordning antingen bifallas eller avslås. Utifrån detta avslås förslaget. 

Ekonomi och finansiering 

Ingen påverkan. 

Måluppfyllelse 

Beslutet har ingen effekt på måluppfyllelsen. 
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Samråd 

Inget samråd har skett i beredningen av detta ärende. 

Beslutsunderlag 

Medborgarförslag: Utökade öppettider i Bollstahallen. 

 

Beslutet skickas till 

Therese Eriksson 

Samhällsavdelningen 
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§ 96 Dnr KS 2018/35 

Rapport från Kramfors kommuns pensionsstiftelse 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunstyrelsen 

Förslag till beslut 

Godkänna rapporten från Kramfors kommuns pensionsstiftelse. 

Ärendet 

Under punkten information till Kommunstyrelsen 2014-01-07 visades ett 

förslag till löpande skriftlig rapportering till kommunstyrelsen. Rapporten 

består av två delar, dels en avstämning mot gränsvärden och normalvärden 

för olika tillgångsslag i placeringsriktlinjerna och dels en rapport tagen direkt 

från depån en så kallad sammanställningsrapport. I mån av tid under 

informationspunkten på respektive möte görs sedan en muntlig 

avrapportering av överväganden och vägval som styrelsen gjort.  

Avstämning mot gränsvärden i placeringsriktlinjer  

Styrelsen beslutar om allokering mellan tillgångsklasser vid vart och ett av 

de normalt fyra möten som hålls under ett år. Av tabellen nedan framgår 

innehav, normalvärden och gränsvärden för respektive tillgångsslag. 

Tillgångsfördelning enligt 

riktlinjer samt avläst 

Normal 

% 

Minimum 

% 

Maximum 

% 

Långa ränteplaceringar  

Avläst 2018-07-27  1) 

40 

0 

0 60 

Korta ränteplaceringar   

Avläst 2018-07-27  1) 

10 

35 

0 60 

Alternativa investeringar  

Avläst 2018-07-27 

0 

13 

0 15 

Aktier/aktiefonder  

Avläst 2018-07-27 

50 

52 

30 70 

 

1) Ränteplaceringar har gjorts i handelsbankens fonder Flexibel ränta 

samt Räntestrategi Criteria. Båda fonderna har öppna mandat när det 

gäller räntebindning och kan således ur risksynpunkt ses som långa 

ränteplaceringar. I tabellen ovan har Räntestrategi Criteria placerats 



 

Kommunstyrelsens arbetsutskott 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Sida 

20(41) 

Sammanträdesdatum 

2018-09-04 
 

 

  
 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 

     

 

in som en kort ränteplacering då den genomsnittliga 

räntebindningstiden är kortare än ett år. 

 

Styrelsen har under 2018 haft två möten. Aktieandelen har dragits ner från 

som mest 68 procent till nuvarande nivå som ligger nära normalvikt. 

Neddragningarna av aktievikten speglar styrelsens tro att den långa 

konjunkturuppgången vi sett sedan 2008 går mot sitt slut inom något år. 

Under året har stiftelsen sålt aktiefonder för 19,6 miljoner. För 10 miljoner 

har köp gjorts av en blandfond med uttalad restriktion att bevara 90 av 

kapitalet vid årets början. För resterande del har stiftelsen i huvudsak köpt 

räntefonder. En av dem karaktäriseras dock som alternativ investering. Det 

är en fond som finansierar mikroentreprenörer med global spridning i 47 

utvecklingsländer.  

 

Från föregående rapport som baserades på utfall 31 december 2017 har 

portföljen stigit med 4,87 procent fram till 27 juli 2018. Portföljens 

jämförelseindex har under samma period stigit med 5,18 procent. En del av 

skillnaden förklaras av stor undervikt i långa räntor men en del av skillnaden 

beror helt enkelt på att fonder tar ut avgifter vilket en ren avläsning av 

jämförelseindex inte beaktar. 

 

Det senaste styrelsemötet hölls i maj. Vår rådgivare Handelsbanken hade då 

ett av tio stegs undervikt för aktier. Styrelsens beslut blev att dra ned 

aktievikten till nära normalvikt. Det finns en spridning bland 

marknadsbedömare rörande när nästa större nedgång kommer på börsen. 

Handelsbanken hör till de som tror att nedgången kommer snart. Andra 

bedömare tror att den kommer någon gång 2019. Styrelsens beslut att närma 

sig normalvikt speglar denna osäkerhet.  

 

Handelsbanken hade vid senaste styrelsemötet följande allokeringstips;  

 Aktier sattes till ett stegs undervikt Inom aktier är 

USA överviktat och Sverige maximalt underviktat.  

 Räntor är överviktade med företagsobligationer och 

tillväxtmarknadsobligationer överviktade inom 

tillgångsslaget.  

 Alternativa placeringar sattes till normalvikt.   
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Placeringarnas utveckling 

Pengar har satts in i stiftelsen vid tre tillfällen. I början av 2012 sattes  

24 142 926 kronor in i pensionsstiftelsen. Den 26 juni 2013 insattes 

ytterligare 75 647 835 kronor. Den 27 april 2017 sattes 20 119 105 kronor in. 

Totalt har kommunen satt in 119 909 866 kronor. Avläst marknadsvärde på 

samtliga tillgångar i depån per den 27 juli 2018 är 168 886 966 kronor. Total 

värdeökning brutto är 48 977 100 kronor. Från detta ska dras obetald 

avkastningsskatt. Total värdeökning från förra rapporteringstillfället per 31 

december 2017 är 7 709 285 kronor. 

Ekonomi och finansiering 

Pensionsstiftelsen som sådan har en positiv påverkan på kommunens 

ekonomi men rapporten som sådan ger ingen påverkan. 

Måluppfyllelse 

Rapporten påverkar inte måluppfyllelsen 

Samråd 

Rapporten är en beskrivning av beslut som fattats i styrelsen och aktuell 

portfölj. Rapporten innehåller därmed enbart beskrivningar av vad som 

gjorts och varför. Ett samråd tillför inget. 

Beslutsunderlag 

Till detta ärende bifogas sammanställningsrapport per 2018-07-27 med 

utveckling från 2017-12-31. 

Beslutet skickas till 

Kommunrevisionen 
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§ 97 Dnr KS 2018/522 

Framtidens fjärrvärme med energilagring och solenergi 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunstyrelsen 

Förslag till beslut 

1. Kramfors kommun deltar i projekt Framtidens fjärrvärme med 

energilagring och solenergi, förutsatt att projektet genomförs. 

2. Projektet medfinansieras med en kontantinsats på 30 000 kronor och 

50 arbetstimmar fördelat på projektets tre verksamhetsår 2019-2021. 

3. Förorda att demonstrationsanläggningen placeras i Kramfors. 

4. Medlen tas från samhällsavdelningens budget. 

Ärendet 

Efter en historisk het sommar med aldrig tidigare så varma temperaturer 

uppmätta, med torka som gett stora konsekvenser för näringar inom jord- 

och skogsbruk och många individer som fått klimatångest är det uppenbart 

att samhället måste öka omställningstakten till ett mer hållbart och 

miljöeffektivt sätt att hushålla med våra resurser på. Att inte ställa om kostar. 

Bara jordbrukets förluster i Sverige efter den torra sommaren beräknas 

uppgå till 10 miljarder kronor. Koldioxidutsläpp måste reduceras kraftigt och 

all energi produceras från förnybara energikällor. Utbyggnad av framtidens 

decentraliserade fjärrvärmesystem som nyttjar energi från en mångfald av 

energikällor som spillvärme från industrier och serverhallar, solvärme med 

mera är en viktig lösning för energieffektiv koldioxidneutral 

energiförsörjning. 

Centralorterna Härnösand, Kramfors och Sollefteå har alla idag väl 

fungerande fjärrvärmenät, men har viktiga anläggningsdelar med begränsad 

livslängd kvar och behov av stora investeringar i framtiden. För att bibehålla 

fjärrvärmens konkurrenskraft och fortsatta utbyggnad behöver det göras flera 

insatser i framtiden. Absolicon Solar Collector AB (samverkanspart), 

Stiftelsen för forskning om koncentrerad solenergi (samverkanspart) och 

Kommunförbundet Västernorrland (projektägare) avser göra en insats som 
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kan bidra till ovan genom projektet ”Framtidens fjärrvärme med 

energilagring och solenergi”. 

Projektet ska verka för ökad kunskap och utveckling inom framtidens 

hållbara fjärrvärmesystem. Inom projektet avser parterna att efter inledande 

inventering av lämpliga platser, bygga en pilotanläggning för storskalig 

solvärme för att verifiera regionalt utvecklad teknik och erbjuda en 

demonstrationsplats för fjärrvärmeinkopplad solvärme med värmelager. En 

insats som starkt kan bidra till att fjärrvärmen behåller sin konkurrenskraft. 

Projektet är ett samverkansprojekt för kunskapshöjning och 

kunskapsöverföring mellan olika aktörer i samhället med spetskompetens 

inom området inom näringsliv, akademi och offentlig sektor. Projektet pågår 

under tre år, med projektstart 2019-01-01 och projektsavslut 2021-12-31. 

Ekologiskt perspektiv 

Sveriges klimatmål innebär att senast år 2045 ska Sverige ha noll-

nettoutsläpp av växthusgaser till atmosfären, för att därefter uppnå negativa 

utsläpp. Reduktion av utsläpp behöver ske inom alla sektorer och 

omställning till 100% förnybara energikällor är nödvändig. Projektet ska 

främst bidra till ökad kunskap och samverkan inom området solenergi och 

värmelagring, samt även till att minska förbränningen och konkurrens om 

biomassa och reducerade utsläpp för värmeanläggningar. 

Störst andel av växthusgasutsläpp från kommunala verksamheter kommer 

från uppvärmning av lokaler, vilket till majoritet härrör från förbränning av 

torv som är en fossil energikälla. Kramfors fjärrvärmeverk eldar ca 20 

procent torv. Att ersätta delar av torven med solvärme reducerar därmed 

koldioxidutsläpp som gagnar både Kramfors kommunorganisation och 

Kramfors som geografiskt område. Solvärmeanläggningar kopplade till 

fjärrvärmenät är också en klimateffektiv lösning då de ersätter bränslepannor 

med låg verkningsgrad under sommarhalvåret. 

Socialt perspektiv 

Projektet ska bidra till att minst 25 % av deltagarna är kvinnor, både i de 

öppna aktiviteterna och bland deltagarna från projektet i de internationella 

aktiviteterna. 

Ekonomiskt perspektiv 

Projektet ska på lång sikt bl.a. bidra till ökad lönsamhet för 

fjärrvärmebolagen i huvudorterna och en ökad utveckling och kunskap som 
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kan leda till export av solvärmeteknik, vilket gynnar det lokala och regionala 

näringslivet. 

Placering och markbehov 

Placering av pilotanläggningen ska utredas under projektet och kan därmed 

bli i Kramfors, Härnösand eller Sollefteå. Markyta för placering av 

pilotanläggningen med solvärmeproduktion och värmelagring behöver vara 

ca 5 000 kvm i anslutning till fjärrvärmeverket. Tekniska Avdelningen har 

utsett några förslag på lämplig mark till projektet, se karta i Bilaga 1.  

Solvärme ger lägre effektivitet vid kraftvärmeverk och lämpar sig således 

bäst till rena fjärrvärmeverk. Kramfors ligger närmare kusten och har 

därmed fler soltimmar än inlandet. Placering i Kramfors kan därmed vara 

fördelaktig för demonstrationsanläggningen. 

Kommunens bedömning 

Kommunens bedömning är att deltagande i projektet Framtidens fjärrvärme 

med energilagring och solenergi bidar till att stärka Kramfors kommun som 

en hållbar kommun som investerar i framtiden. Ett deltagande bidrar till att 

utveckla och öka kunskapen i organisationen och i samhället i stort om 

hållbara energisystem och framtidens fjärrvärmesystem som strategiskt 

infrastruktursystem. Framtidens decentraliserade fjärrvärmesystem tar till 

vara en mångfald av värmekällor från olika aktörer och är därmed en 

strategisk infrastrukturfråga för hela kommunen och således en kommunal 

planeringsfråga. En energiteknik som har potential att leda till minskade 

växthusgasutsläpp och bidra till omställningen till ett hållbart samhälle. 

Deltagande i projektet stärker även Kramfors koppling till akademi och 

forskning och utveckling. Det visar att Kramfors ligger i framkant inom 

området förnybar energiteknik. 

Vid placering av pilotanläggningen i Kramfors, med minskade utsläpp som 

följd, leder det till klimat- och miljönytta för Kramfors kommun som 

organisation och som geografiskt område. Kramfors kommun förordar att 

pilotanläggningen placeras i Kramfors.  

Deltagande i projektet Framtidens fjärrvärme med energilagring och 

solenergi stärker kommunens ambition kring hållbarhetsarbetet i 

viljeinriktningen och Kramfors kommuns deltagande i Sveriges 

Ekokommuner och initiativet Fossilfritt Sverige. Ett deltagande bidrar även 

till införlivandet av Vision 2031 samt de nationella miljökvalitetsmålen och 

Agenda 2030. 
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Ekonomi och finansiering 

För EU-projektet Framtidens fjärrvärme med energilagring och solenergi 

söker projektägaren medfinansiering. Projektet har en total budget på 12,18 

MSEK varav cirka 46% söks från Europeiska Regionala utvecklingsfonden. 

Medfinansiering söks från flertalet aktörer däribland Region Västernorrland, 

Härnösands, Sollefteå och Kramfors kommun, de kommunal ägda 

bostadsbolagen Krambo AB, Härnösandshus AB och Solatum AB samt 

fjärrvärmeverken i ovan tre kommuner. Kommunens insats i projektet är en 

kontant medfinansiering på totalt 30 000 SEK och 50 st arbetstimmar 

fördelat på projektets tre verksamhetsår. Tabellen visar resurser som behöver 

avsättas fördelat på projektets tre verksamhetsår. 

 
2019 2020 2021 Totalt 

Kostnad 
medfinansiering, SEK 

10 000 10 000 10 000 30 000 

Antal arbetstimmar 
   

50 

Måluppfyllelse 

Deltagande in projektet bidrar till att införliva: 

- Viljeinriktningen för hållbarhet genom att utveckla och öka 

kunskapen om hållbara energisystem som leder till minskade 

växthusgasutsläpp 

- Vision 2031 genom målsättning om minskade utsläpp av 

växthusgaser till 2030 

- Kommunens deltagande i Sveriges Ekokommuner och initiativet 

Fossilfritt Sverige 

- De kommunövergripande målen om nöjda medborgare och kunder 

samt god kvalitet genom att reducerade utsläpp av växthusgaser ger 

miljöförbättringar 

- Flera av de nationella miljökvalitetsmålen och Agenda 2030 

Samråd 

Samråd har genomförts med Krambo AB, Tekniska avdelningen samt Miljö 

& Byggförvaltningen. 

Beslutsunderlag 

Framtidens fjärrvärme med energilagring och solenergi, KS 2018/522. 
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Beslutet skickas till 

Stiftelsen för forskning om koncentrerad solenergi 

Absolicon Solar Collector AB 

Samhällsavdelningen 

Krambo Bostads AB 

Miljö & Byggförvaltningen 
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§ 98 Dnr KS 2018/337 

Svar på revisionsrapport om årsredovisning för 2017 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunstyrelsen 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen beslutar att avge nedanstående svar till revisorerna. 

Ärendet 

Revisionen önskar att kommunstyrelsen lämnar synpunkter på de slutsatser 

som finns redovisade i rapporten. Av svaret bör det framgå vilka eventuella 

åtgärder som ska vidtas och när de beräknas vara genomförda. I avsnittet 

nedan framgår slutsatserna i rapporten med kursiv stil. Efter varje slutsats 

beskrivs de synpunkter och åtgärder som kommunstyrelsen föreslås lämna i 

sitt svar. 

 

Vi har i likhet med tidigare år synpunkter på interna kontrollen där vi 

anser att arbetsfördelningen behöver förstärkas, se avsnitt 3.5. 

 

Inom ekonomienhetens process med ständiga förbättringar är detta delar som 

ingår att utveckla. Exempelvis så finns strävan att via ökad dubbelkompetens 

på arbetsmoment i bokslutsarbetet och dubbelsingering av bokföringsordrar 

uppnå förbättrad kvalitet och intern kontroll.  

 

Kommunen har i bokslutet för år 2017 gjort en reservering med 6 mnkr 

avseende kostnader för rivning av f.d. Björknäs sjukhem. Kommunen avser 

att förvärva fastigheten och riva den förfallna byggnaden. Enligt god 

redovisningssed ska kostnader redovisas den period de uppstår, se avsnitt 

3.6.1. 

 

Kommunens grundläggande inställning är att följa god redovisningssed. 

Historiskt har vid något tillfälle kommunen valt att frångå det utifrån en 

uppfattning om att dessa val bättre motsvarar hur verksamheten ser ut. Den 

framtida ambitionen är att god redovisningssed skall råda inom kommunen. 
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Vi skulle gärna se att resultatet, både jämfört med budget och prognos 

samt mot föregående år, kommenteras ytterligare. Det gäller även 

kommentarer till den sammanställda redovisningen och 

investeringsredovisningen, se 3.6. och 3,.9. 

 

Arbete med det är påbörjat och ambitionen är att detta skall utvecklas i 

framtida rapportering. Det som initialt är gjort är att se över mallar och 

instruktioner över vilka sifferuppgifter och kommentarer som skall ingå 

rapporteringen. 

 

Ekonomi och finansiering 

Inte relevant för ärendet. 

Måluppfyllelse 

Inte relevant för ärendet. 

Samråd 

Samråd har inte skett. 

Beslutsunderlag 

Skrivelse från revisionen 2018-04-12 med bifogad granskningsrapport. 

Beslutet skickas till 

Revisionen 
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§ 99 Dnr KS 2018/340 

Direktiv för det fortsatta arbetet med översyn av den 

regionala kollektivtrafiken i Västernorrland 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunstyrelsen  

Förslag till beslut 

1. Godkänna förslaget till direktiv för översynen av den regionala 

kollektivtrafiken. 

2. Godkänna att styrgruppen upphandlar ett externt stöd för det fortsatta 

arbetet med organisering och kostnadsfördelning av den regionala 

kollektivtrafiken. 

3. Godkänna att kostnaderna för det externa stödet fördelas mellan 

regionen och kommunerna (regionen betalar hälften och 

kommunerna tillsammans hälften fördelat utifrån fördelningsnyckel 

som baserar på befolkningstal från andra halvåret 2017). 

4. Begränsa upphandling av externt stöd till direktupphandlingsgränsen 

2018 (maximalt 586 907 kronor).  

5. Begränsa kostnaden för Kramfors kommun till maximalt 22 000 kr 

och att kostnaden belastar samhällsavdelningen. 

6. Ovanstående beslut gäller under förutsättning att likalydande beslut 

fattas av regionen och kommunerna i Västernorrland. 

Ärendet 

Regionen och kommunernas gemensamma arbete med översynen av den 

regionala kollektivtrafiken har gått in i en ny fas. Kommunerna har haft 

möjlighet att lämna synpunkter på utredningsalternativ och utsett 

representanter i den politiska styrgruppen och tjänstepersoner i 

arbetsgruppen som ska arbeta med utredningen. 

För Kramfors kommuns del togs ett beslut i kommunstyrelsen 2018-06-12. 

Där beslutades det om att godkänna ett remissyttrande och att utse Malin 
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Svanholm att ingå i den politiska styrgruppen. Kommunchefen fick i 

uppdrag att utse tjänstepersoner. 

På ett styrgruppsmöte 2018-06-28 behandlades regionens och kommunernas 

yttranden och styrgruppen har efter det formulerat nytt förslag till direktiv 

som innebär;  

 att alla utredningsalternativ ska utredas,  

 att ge styrgruppen möjlighet och resurser att upphandla externt stöd 

samt 

 att förslag till ny kostnadsfördelningsmodell i UA1 och UA2 inte får 

innebära betydande omfördelningar av befintliga kostnader och 

intäkter mellan kommunerna utan att verksamheten förändras. 

Till direktivet finns ett förslag där det fortsatta arbetet mer i detalj beskrivs 

hur översynen ska hanteras och genomföras. 

En viktig punkt under rubriken ”syftet med översynen” är att stärka den 

politiska styrningen och tydliggöra rollerna för den regionala 

kollektivtrafiken.  

Direktivet tydliggör nu hur arbetet ska bedrivas i både styrgrupp och 

arbetsgrupper. I båda grupperna föreslås att regionens representanter är 

sammankallande samt att ledande politiker och ledande kommuntjänstemän 

kan bjuda in sig till respektive grupper. 

Kommunledningsförvaltningen anser dock att punkten externt stöd bör 

förtydligas. För att driva arbetet i arbetsgrupperna ska en extern konsult 

upphandlas. Med en extern konsult/konsulter har vi större förutsättningar att 

ta fram underlag till politiska beslut enligt den föreslagna tidplanen. 

Förvaltningen anser även att det är olyckligt att inte Kramfors kommuns 

viktigaste synpunkter på det tidigare förslaget till utredningsdirektiv 

beaktades när det nya förslaget formulerades. De samarbetsproblem som vi 

och flera andra kommuner lyft fram måste nu hanteras utanför den här 

översynen vilket i praktiken betyder att det blir direktionens uppgift.  

Ekonomi 

Beroende på vilket alternativ till kostnadsfördelningsmodell som förordas 

och beslutas om kan det uppstå ökade kostnader för Kramfors kommun.  

Samråd 
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Region Västernorrland och länets samtliga kommuner deltar i översynen.  

Beslutsunderlag 

Kommunstyrelsens sammanträdesprotokoll 2018-06-12 § 94 

Missiv: Förslag till direktiv för fortsatt översyn av den regionala 

kollektivtrafiken 

Förslag till direktiv för fortsatt översyn av den regionala kollektivtrafiken 

Förslag till beslut 

Beslutet skickas till 

Region Västernorrland 

Länets samtliga kommuner 

Samhällsavdelningen 
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§ 100 Dnr KS 2018/451 

SPRINT - Samverkansprojekt regional innovation och 

tillväxt 2019–2021 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunstyrelsens arbetsutskott  

Beslut 

1. Kramfors kommun deltar i och medfinansierar projektet SPRINT 

2019–2021. Kostnaden uppgår till 105 000 kr/år i kontant 

medfinansiering och med 33 333 kr i arbetad tid/år. Beslutet 

förutsätter att övriga medfinansiärer beslutar i enlighet med bifogad 

finansieringsplan.  

2. Finansiera en basverksamhet av BizMaker inkubator, med 45 000 

kr/år under år 2019 och år 2020. 

3. Uppdra till samhällsavdelningen att tillsammans med regionen och 

andra intressenter skapa förutsättningar för en permanent regional 

organsation kring innovation kan realiseras under år 2021. 

4. Samtliga kostnader belastar samhällsavdelningens budget. 

Ärendet 

Kramfors kommun har sedan tidigare ett beslut om att medfinansiera en 

Regional inkubator i Västernorrland ledd av Åkroken Science park med 

därtill tillhörande EU-projekt VINK 2016–2018.  

Under projekttiden har verksamheten utvecklats till BizMaker, en regional 

företagsinkubator med kontor på sju orter i Västernorrland. BizMaker 

erbjuder kreativa kontorsmiljöer och en effektiv process för utveckling av 

människor, affärer och nya tillväxtföretag. Förutom olika program erbjuds 

nätverk och aktiviteter för att matcha inkubatorns ”startups” mot kapital och 

kompetens och för att utveckla interna processer. 

I Kramfors finns BizMaker lokaliserade i egna lokaler på Limstagatan. Ett 

antal positiva effekter har tillkommit i form av ”startups” som gör affärer på 

internationell marknad, attraherar kapital och rekryterar fler medarbetare.  
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- Projekt VINK är ett bra exempel på hur en region samlat kompetent 

affärsstöd i BizMaker och samtidigt spridit sitt erbjudande till hela regionen. 

Kommunernas och regionens långsiktiga engagemang i att bygga upp ett 

effektivt innovationsstödsystem hoppas jag är inspirerande för fler, säger 

Regina Summer, Tillväxtverkets enhetschef för Miljö och Innovation. 

Resultatet av projektet visar fram till maj 2018 följande effekter: 

 950 utvärderade idéer  

 130 coachade ”startups”  

 31 bolag har gjort affärer på internationell marknad  

 102 miljoner kronor i attraherat kapital 

 74 nya rekryteringar  

 

Projektet har bidragit till ett stort intresse och engagemang i regionen och 

tillsammans har kommunerna och region Västernorrland förberett för en 

fortsatt projektsatsning. 

Beskrivning av ärendet 

Det krävs ett långsiktigt arbete för att skapa en verkligt hållbar regional 

tillväxtmotor. Kommunerna i länet ser ett behov av att fortsätta utveckla 

inkubatorsystemet för affärsrådgivning för att stötta och hjälpa ännu fler 

idégivare och entreprenörer.  

För att kunna erbjuda ”startups” i en av Sveriges vassaste regionala 

inkubatorverksamheter med affärsutvecklingsprogram för acceleration, spets 

och bredd så finns ett behov av att processen fortgår med att utveckla 

systemet för affärsutveckling genom samhandling inom kommande projekt 

SPRINT. 

Identifierade utvecklingsområden  

1. Affärsutveckling 

2. Samverkan (Arbetsmodeller och processer) 

3. Positionering 

4. Mångfald/jämställdhet   

 

Projektets målgrupp är i första hand regionens idégivare och entreprenörer 

som har ambitionen att skapa Startup bolag. Därefter det etablerade 

näringslivet som vill ligga i framkant gällande innovationsutveckling och 

entreprenörskap. Till detta myndigheter och organisationer som tillsammans 

arbetar med att utveckla entreprenörskap och talangfulla människor för att 

skapa en attraktiv region. Genom projekt SPRINT vill kommunerna fortsätta 
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arbetet med att etablera en hållbar regional inkubator i region 

Västernorrland. 

Projektet stöds även av länets RUS (regional utvecklingsstrategi) genom 

projektets övergripande mål om att långsiktigt etablera en regional inkubator 

som verkar för ökad tillväxt och innovationskraft.  Det handlar om att 

attrahera fler företag till region Västernorrland genom att arbeta med 

innovation i ett bredare perspektiv och med ökat fokus på företag med en 

internationell tillväxtpotential.  

Basfinansiering 

Delar av BizMakers inkubatorsprogram är från år 2019 en del av Åkroken 

Science park ordinarie erbjudande och ligger utanför projekt SPRINT. Det 

omfattar följande tjänster och aktiviteter. 

 Affärsrådgivning 

 Business Inkubator 

 Accelerator 

 Business Bootcamp 

 

Den regionala inkubatorn kommer att göra en del av sitt 

affärsutvecklingsprogram inom BizMakers ordinarie verksamhet vilket 

ligger utanför projektansökan. Detta innebär att en basfinansiering måste 

tillföras projektet för att genomförande av ovan tjänster.  

För att regionen år 2022 ska ha skapat en väl avvägd och behovsstyrd 

verksamhet som är väl balanserad mot behov av innovation och acceleration 

så behövs ett tydligt arbete av styrgrupp mot en ordinarie organisation. Den 

strategi för genomförda och planerade projekt som verksamheten har byggt 

upp ska leda till att en ordinarie verksamhet har långsiktigt stöd och 

finansiering från regionens kommuner. Ett nytt avgörande om fortsatt 

basfinansiering för år 2021 ska därför tas senast 31 maj år 2020 tas av 

Samhällsavdelningen för att säkerställa en aktiv process mot detta mål. 

Genomförande 

Arbetet kommer att göras i bred samverkan med alla länets kommuner, 

Region Västernorrland samt samverkansaktörer inom 

innovationsstödsystemet som ALMI, Mittuniversitetet, Rise-Processum, 

BRON Innovation, Norrlandsfonden, Handelskammaren och Coompanion. 
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Ekonomi och finansiering 

Kostnaden för de tre projektåren kommer att vara sammanlagt 315 000 kr för 

projektet SPRINT samt 90 000 kr för basverksamheten 2019-2020 som vi 

erhåller från Bizmaker. Medel tas ifrån Samhällsavdelningens budget. 

Måluppfyllelse 

Projekt SPRINT matchar utmaningarna i kommunens arbete med 

näringslivfrågor. Projektet passar även väl in i kommunens områden 

hållbarhet och jämställdhet.   

Projektet stöds även av länets RUS (regional utvecklingsstrategi) genom 

projektets övergripande mål om att långsiktigt etablera en regional inkubator 

som verkar för ökad tillväxt och innovationskraft.  Det handlar om att 

attrahera fler företag till region Västernorrland genom att arbeta med 

innovation i ett bredare perspektiv och med ökat fokus på företag med en 

internationell tillväxtpotential.  

 

Samråd 

Samråd har förts mellan länets kommuner på Tillväxt- och 

Näringslivschefsnivå. 

Beslutsunderlag 

Projektansökan SPRINT – Samverkansprojekt regional innovation och 

tillväxt 2019–2021 

Medfinansieringsunderlag 

Medfinansieringsintyg  

Beslutet skickas till 

Bizmaker 

Samhällsavdelningen 

Ekonomiavdelningen  
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§ 101 Dnr KS 2018/98 

Initiera upphandling av byggnation vid ridskolan i 

Björknäs 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Beslut 

1. Initiera upphandling av byggnation vid ridskolan i Björknäs.  

2. Utse chefen för tekniska avdelningen till att underteckna handlingar 

och avtal. 

3. Uppdra till chefen för tekniska avdelningen av i samråd med 

fritidsenheten skriva fram ett projekt för processen från upphandling 

till drift av ny anläggning. 

Reservation 

Thomas Tillström (M) reserverar sig mot beslutet. 

Ärendet 

Verksamheten vid ridskolan i Björknäs har under de senaste tio åren 

utvecklats rejält. Antalet uppsittningar i olika former, lektioner, träningar och 

privatlektioner har ökat från 200 till 350 uppsittningar i veckan. 

Handikappridning är en särskild verksamhet som också expanderar och här 

finns ett bra samarbete med särskolan. För många med funktionsnedsättning 

är ridning en viktig del för att öka cirkulationen och därmed kroppens 

funktioner. 

Idag finns ett ridhus som inte är isolerat och det medför att det är svårt att 

bedriva verksamhet under de kalla vintermånaderna. Det påverkar ryttare 

med funktionsnedsättning och även äldre ryttare som inte kan utnyttja 

ridhuset under denna period. Kylan är också ett arbetsmiljöproblem för 

personalen som utsätts för stora påfrestningar i kyla.  

Det nya ridhuset kommer att vara isolerat så att man klarar kraven på 10 

grader under vintertid och kan då erbjuda bra förhållande för både ryttare 

och personal. Eftersom ett ridhus möjliggör fler uppsittningar så byggs också 
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ett stall som kommer att svara upp mot den ökning av hästar som krävs för 

verksamheten. Representanter från ridklubben har varit med i hela 

projekteringsfasen och deras önskemål har noga övervägts i processen. Det 

nya ridhuset och stallet kommer att handikappanpassas och uppvärmningen 

kommer att vara bergvärme. 

Enligt kommunstyrelsens delegationsordning, punkt 2.5.3, ska 

kommunstyrelsens arbetsutskott fatta beslut om att initiera upphandling och 

ge eventuella inriktningsmål till kravspecifikationen samt utse avtalstecknare 

om värdet bedöms överstiga 30 prisbasbelopp.   

Ekonomi och finansiering 

Projektet beräknas ta ett investeringsutrymme på ca 23 000 tkr i anspråk. 

Innevarande år, 2018, finns 700 tkr i investeringsbudgeten och 2019 finns 

11 300 tkr. För 2020 är det i flerårsbudgeten vikt ytterligare ett utrymme om 

11 000 tkr.  

Yrkande  

Thomas Tillström (M) yrkar på att kommunstyrelsens arbetsutskott ska 

besluta att avbryta initieringen av upphandling av byggnation vid ridskolan i 

Björknäs. 

Propositionsordning 

Ordförande meddelar att proposition ställs på bifall till att initiera 

upphandling av byggnation vid ridskolan i Björknäs och bifall till Thomas 

Tillström (M) yrkande att avslå ärendet och inte initiera upphandling av 

byggnation vid ridskolan i Björknäs. Propotionsordningen godkänns. Efter 

ställd proposition finner ordförande att kommunstyrelsens arbetsutskott 

beslutar att kommunen ska initiera upphandling av byggnation vid ridskolan 

i Björknäs.  

Måluppfyllelse 

Beslutet kommer att ge högre kvalitet för kommuninvånarna, vilket också är 

ett av kommunens mål. 

Samråd 

I samråd med representanter från Kramfors ridklubb, tekniska avdelningen 

och samhällsavdelningen. 
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Beslutsunderlag 

Budget med flerårsplan 2019 

Beslutet skickas till 

Kommunstyrelsen 

Tekniska avdelningen 

Samhällsavdelningen 

Ekonomienheten 
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§ 102 Dnr KS 2018/538 

Företagskort för kommunens medarbetare 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Beslut 

1. Avsluta samtliga företagskort via OKQ8 som kommunens 

medarbetare har via arbetsgivaren.  

2. Uppdra till HR-avdelningen att informera berörda medarbetare.  

Ärendet 

Personalutskottet beslutade 1991-05-16 § 97 att erbjuda företagskort via 

dåvarande OK Petroleum till fast anställd personal. Företagskortet gav vissa 

rabatter för de medarbetare som fick det. De allra flesta som fick kort har i 

dagsläget avslutat sina anställningar och då har företagskortet avslutats. För 

de medarbetare som fortfarande har gällande företagskort avslutas dessa 

2018-12-31.  

Ekonomi och finansiering 

Företagkorten påverkar inte kommunens ekonomi.  

Samråd 

Samråd har inte skett i ärendet.  

Beslutet skickas till 

HR-avdelningen 



 

Kommunstyrelsens arbetsutskott 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Sida 

40(41) 

Sammanträdesdatum 

2018-09-04 
 

 

  
 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 

     

 

§ 103 Dnr KS 2018/336 

Remissvar – Grön infrastruktur i Västernorrland 

Slutlig beslutsinstans 

Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Beslut 

Godkänna bifogat remissyttrande. 

Ärendet 

Länsstyrelsen Västernorrland har skickat rapporten ”Grön infrastruktur i 

Västernorrland – analys av nuläget och plan för insatsområden” på remiss. 

Bakgrunden till remissen är ett regeringsuppdrag till alla länsstyrelser i 

Sverige att ta fram regionala handlingsplaner för grön infrastruktur.  

Grön infrastruktur är ett begrepp som förklarar hur naturen hänger ihop. Det 

handlar om hur djur och växter förflyttar sig och sprider sig i landskapet, 

vilket måste ske för att ekosystemen ska fungera. För att skapa ett långsiktigt 

hållbart samhälle och en attraktiv region är det viktigt att vara medveten om 

dessa nätverk i naturen. 

Ekonomi och finansiering 

Den regionala planen för grön infrastruktur kommer att utvecklas och 

konkretiseras på sikt både när det gäller insatsområden och åtgärdsförslag. 

Remissen är början på ett kommande arbete med dialoger och 

förankringsprocesser.   

Några av de åtgärder som beskrivs i remissen är möjliga att genomföra inom 

nuvarande verksamhet. För att planen ska få önskvärd effekt behöver 

finansieringen säkras långsiktigt genom nationella medel från regering och 

ansvariga myndigheter.     

Måluppfyllelse 

Både i Vision 2031 och Viljeinriktningen för mandatperioden 2016-2019 

lyfts betydelsen av att skapa förutsättningar för ett långsiktigt hållbart 

samhälle. Kusten, älvdalen och skogen i Kramfors kommun är värdefulla 

resurser för att utveckla boendemiljön och besöksnäringen. Den gröna 
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infrastrukturen som finns i Kramfors kommun bidrar till fungerande 

livsmiljöer för växter och djur och till människors välbefinnande.  

Samråd 

Remissvaret har diskuterats inom samhällsavdelningen.  

Yrkande 

Ida Stafrin (C) yrkar att följande tre punkter  vävs in i kommunens 

remissvar:  

-Arbetet med grön infrastruktur måste ske i dialog och samförstånd med 

företrädare för dem som brukar och äger marken oavsett på vilken nivå 

planeringen sker. Det gäller således också exempelvis kommunala planer. 

Vem ansvarar för den strategiska planeringen? Länsstyrelsen? Handlar det 

om övergripande styrning? 

-Det är oacceptabelt att enskilt ägd mark målklassas utan att en 

överenskommelse först görs med markägaren. Det bör aldrig på kartbilder, i 

översiktsplaner eller i andra planer framgå målsättningar eller liknande på 

specifika områden på enskilt ägd mark. Även att klassificera enskilt ägd 

mark som t.ex. ”utvecklingsmark” innebär en oacceptabel målklassning. En 

målsättning får lätt ett eget liv och kan på längre sikt leda till begränsningar i 

form av regler eller socialt tryck.  

-I de fall områden pekas ut på karta måste myndigheterna vara mycket 

tydliga med att markägare inte förväntas avstå brukande i de fall ersättning 

inte betalas ut. 

Propositionsordning 

Ordförande meddelar att proposition ställs på bifall till liggande förslag på 

remissyttrande och bifall till Ida Stafrins (C) yrkande. Propotionsordningen 

godkänns. Efter ställd proposition finner ordförande att kommunstyrelsens 

arbetsutskott beslutar att bifalla det liggande förslaget till yttrande. 

Beslutsunderlag 

Rapport, ”Grön infrastruktur i Västernorrland – analys av nuläget och plan 

för insatsområden”, KS 2018/336 

Beslutet skickas till 

Länsstyrelsen Västernorrland, Samhällsavdelningen 

Miljö- och byggförvaltningen 


